

B 北京蓝皮书

BLUE BOOK OF BEIJING

北京市社会科学院/编 谭维克/总编 许传玺 赵弘/副总编

北京经济发展报告

(2014~2015)

主编 / 杨松

副主编 / 李素芳 唐勇

ANNUAL REPORT ON ECONOMIC DEVELOPMENT
OF BEIJING (2014-2015)



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2015
版



中国社会科学院创新工程学术出版项目



北京市社会科学院/编 谭维克/总 编 许传玺 赵 弘/副总编

北京经济发展报告 (2014~2015)

ANNUAL REPORT ON ECONOMIC DEVELOPMENT OF BEIJING
(2014-2015)

主 编 / 杨 松

副主编 / 李素芳 唐 勇



社会 科 学 文 献 出 版 社
SOCIAL SCIENCE ACADEMIC PRESS (CHINA)

图书在版编目(CIP)数据

北京经济发展报告. 2014 ~ 2015 / 杨松主编. —北京:社会科学文献出版社, 2015. 6

(北京蓝皮书)

ISBN 978 - 7 - 5097 - 7483 - 0

I. ①北… II. ①杨… III. ①区域经济发展 - 研究报告 -
北京市 - 2014 ~ 2015 IV. ①F127.1

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2015) 第 094575 号

北京蓝皮书

北京经济发展报告 (2014 ~ 2015)

主 编 / 杨 松

副 主 编 / 李素芳 唐 勇

出 版 人 / 谢寿光

项目统筹 / 周映希

责任编辑 / 周映希

出 版 / 社会科学文献出版社 · 皮书出版分社 (010) 59367127

地址: 北京市北三环中路甲 29 号院华龙大厦 邮编: 100029

网址: www. ssap. com. cn

发 行 / 市场营销中心 (010) 59367081 59367090

读者服务中心 (010) 59367028

印 装 / 北京季蜂印刷有限公司

规 格 / 开 本: 787mm × 1092mm 1/16

印 张: 22 字 数: 332 千字

版 次 / 2015 年 6 月第 1 版 2015 年 6 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978 - 7 - 5097 - 7483 - 0

定 价 / 79.00 元

皮书序列号 / B - 2006 - 042

本书如有破损、缺页、装订错误, 请与本社读者服务中心联系更换

▲ 版权所有 翻印必究

北京蓝皮书编委会

主任 谭维克

副主任 许传玺 赵 弘

委员 谭维克 周 航 殷爱平 许传玺 赵 弘

《北京经济发展报告（2014～2015）》

编 委 会

主 编 杨 松

副主编 李素芳 唐 勇

委 员 杨 松 唐 勇 凌 宁 温晓红 魏 巍
丁 军 邓丽姝 刘 薇 孙 莉 景俊美

主要编撰者简介

杨松 现任北京市社会科学院经济所副所长、副研究员。曾任教于北京师范大学、商业部管理干部学院。长期从事贸易经济、合作经济、经济管理等方面的教学与研究工作，近年来主要研究方向为：市政公用事业、基础设施、公共管理、城市治理等。著有《首都城市公用事业市场化研究——趋势、运营、监管和比较》（中国经济出版社，2010）、《北京市政公用事业特许经营制度创新研究》（知识产权出版社，2012）、《北京建设国际活动聚集之都研究》（知识产权出版社，2012）。发表论文60多篇。2012年获北京市第十二届哲学社会科学优秀科研成果二等奖。

李素芳 管理学博士，高级经济师，现任北京市发展和改革委员会委员，主要研究方向为农村发展政策等。

唐勇 经济学博士，北京市社会科学院经济所助理研究员，主要研究方向为宏观经济学和数量经济学等。

摘要

《北京经济发展报告（2014～2015）》是以北京市社会科学院经济所的研究人员为核心团队成员，吸收政府部门、科研机构、高等院校及院内相关研究所、方迪研究院等各方面专家、学者共同撰写的关于北京市经济发展、经济形势分析与预测的年度研究报告。

本书对2014年北京市经济发展的整体形势进行了系统性的分析与回顾，并对2015年经济形势走势进行了预测与研判；本报告聚焦北京市经济社会发展中的全局性、战略性和关键领域的重点问题，运用定量和定性分析相结合的方法，对北京市经济社会发展的现状、问题、成因进行了深入分析，提出了可操作性的对策建议。

全书分为总报告、宏观经济篇、战略分析篇、产业发展篇、节能环保篇和财政金融篇。从内容看，本书高度关注首都经济发展的新常态、新问题和新任务，对首都城市战略定位、疏解非首都功能和破解“城市病”、节能与新能源、财政与金融形势、科技创新、产业创新和高技术产业发展、文化创意产业、服务业发展质量、生态环境与生态补偿等重点问题进行了深入的研究和分析。

总报告是本书的核心内容。总报告共分五个部分：第一部分主要分析了当前北京经济发展面临的国内外环境；第二部分主要分析了2014年北京经济发展整体形势；第三部分分析了北京经济发展新常态的阶段性特征；第四部分提出了北京经济发展“新常态”下需要关注的几个问题；第五部分是对2015年北京经济发展形势的总体判断和预测。总报告认为，在国际经济环境逐步好转，全国经济步入发展新常态的背景下，北京经济克服了诸多不利因素的影响，取得了稳定增长的成绩，2014年，北京全市



地区生产总值（GDP）同比增长7.3%，GDP增长率已经连续三年共12个季度维持在7%~8%之间。但北京经济也面临增长下行压力增大、投资增幅继续下滑、科技创新质量不高、投资需求结构有待于进一步优化等问题。需要通过深化改革、创新发展、转变经济发展方式，注入北京经济增长的新动力。

Abstract

“*Annual Report on Economic Development of Beijing (2014 – 2015)*” is the latest annual research report about Beijing’s economic development, economic analysis and forecasting. The researchers in the Institute of Economics in BASS (Beijing Academy of Social Sciences) are as the core team members, and some scholars who study in government departments, research institutions, universities, Fang Di Academy and other Institutes in BASS are absorbed in the team.

The researchers and the scholars in the team systematically analyzed and reviewed the Beijing overall economic situation in 2014 and forecasted the economic trends in 2015. The Report deeply analyzed the current situation, problems and causes of economic development of Beijing and put forward some executable suggestions, concentrating on the global, strategic and key issues of Beijing economic development, using a combination of quantitative and qualitative analysis methods.

The Report is divided into six parts, which are general report, macroeconomic articles, strategic analysis papers, industry articles, finance papers and regional development articles. From the content, the book is highly concerned about the new normal, new problems and new tasks of the capital’s economic development, strategic positioning of the capital city, the defibering non-core functionality and ease of “urban disease”, energy-saving and new energy industries, fiscal and financial situation, technological innovation industrial innovation and high-tech industrial development, cultural and creative industries, the developmental quality of services, the ecological environment and ecological compensation and other key issues.

The general report is the core content of the book, which is divided into five parts: The first part analyzes the current economic development of Beijing and domestic and international environment; the second part analyzes the Beijing



overall economic development situation in 2014; the third part is the analysis of the stage characteristics about the new normal in Beijing economic development; Section IV presents several key issues worthy of attention under the new normal of Beijing's economic development; the last part is the overall judgement and the forecasts for Beijing's economic growth. The general report concludes that, under the background of a modest recovery in the world economy and the new normal of China economy, Beijing economy overcoming some adverse effects, achieved a steady growth. In 2014, Beijing city's GDP (GDP) rose 7.3%, GDP growth for three consecutive years has been a total of 12 quarters maintained at between 7% to 8%. But Beijing economy also face increasing downward pressure on economic growth, investment growth continued to decline, the quality is not high on technology innovation, investment needs to be further optimized structure and other issues. Through deepening reform, innovation and development, transformation of economic development, Beijing will inject new impetus for economic growth.

目 录



B I 总报告

B.1 2014~2015年北京经济形势分析与预测

..... 北京市社会科学院经济形势分析与预测课题组

执笔人：唐 勇 / 001

一 当前北京经济发展面临的国内外环境	/ 002
二 2014 年北京经济形势	/ 005
三 北京经济发展“新常态”的阶段性特征	/ 013
四 北京经济发展新常态下需要关注的几个问题	/ 018
五 对 2015 年北京经济发展的预测和展望	/ 024

B II 宏观经济篇

B.2 主动把握和适应经济发展新常态 推动首都经济持续健康发展

——2014 年回顾和 2015 年经济工作展望

..... 朱柏成 刘洪波 付承伟 / 028

B.3 北京市 2014 年经济发展形势和 2015 年展望

夏 翊 等 / 040

B.4 经济更加符合城市定位 减速提质态势仍将延续

杨永恒 / 054



B III 战略分析篇

- B.5 首都城市功能定位战略性调整 赵 弘 / 067
B.6 疏解北京非首都功能及破解“城市病”对策研究 杨 松 / 084
B.7 “新常态”下北京企业运行新格局分析 凌 宁 / 106
B.8 北京产业创新发展的现状、形势与“十三五”战略
..... 邓丽姝 / 119
B.9 首都临空经济发展形势与展望 孙 莉 / 132

B V 产业发展篇

- B.10 北京市“十二五”时期文化创意产业发展评价
..... 梅 松 周 峥 廖 昊 / 144
B.11 2014年北京市文化产业发展现状与对策研究 景俊美 / 162
B.12 2014年北京市工业形势分析及2015年展望 邢志俊 / 180
B.13 2014年北京市高技术产业发展分析和2015年展望
..... 孙 哲 / 193
B.14 新时期首都城市战略定位下的高技术产业发展研究
..... 李学杰 / 209
B.15 提升首都服务业发展质量的思路与路径研究 刘宪杰 / 222
B.16 2014年北京市发展农民专业合作社的重要举措
..... 魏 巍 陈水乡 / 240

B VI 节能环保篇

- B.17 昌平南口风资源对北京城区空气质量的时空影响研究
..... 丁 军 李 冉 刘 薇 / 252



- B.18 北京可再生能源发展研究 温晓红 / 263
B.19 京冀密云水库流域市场化生态补偿标准分析 刘 薇 / 280
B.20 多中心建设与北京节能研究 孙天法 / 291

B.VII 财政金融篇

- B.21 北京市 2014 年财政运行情况与 2015 年财政工作重点
..... 宋 杉 段丽娜 / 307
B.22 2014 年北京市金融运行形势分析 孙 丹 / 317

皮书数据库阅读使用指南

CONTENTS



B I General Report

B. 1 Analysis & Forecast of Economic Situation in Beijing for 2014-2015

Written by Tang Yong / 001

<i>1. The background analysis of domestic and international economic development</i>	/ 002
<i>2. Beijing economic situation in 2014</i>	/ 005
<i>3. The stage characteristics about the new normal in Beijing economic development</i>	/ 013
<i>4. Several issues worthy of attention under the new normal of Beijing's economic development</i>	/ 018
<i>5. The overall judgement and the forecasts for Beijing's economic growth</i>	/ 024

B II Macro-economy

B. 2 Take the Initiative to Grasp and Adapt to the New Normal Economic Development, Promote the Capital Economic Sustainable and Healthy Development

Zhu Baicheng, Liu Hongbo and Fu Chengwei / 028

B. 3 Beijing Economic Development Situation Analysis in 2014 and Outlook for 2015

Xia Yi, etc. / 040

B. 4 Economy More in Line with the Urban Positioning Slow to Raise Quality, and the Trend Will Continue

Yang Yongheng / 054

B III Strategic Analysis

- B. 5 Strategic Adjustment of Capital City's Functional Position *Zhao Hong / 067*
- B. 6 The Countermeasure Study on the Defibering Non-core Functionality and Ease of "Urban Disease" *Yang Song / 084*
- B. 7 The Analysis on New Pattern of Beijing Enterprise Under the "New Normal" *Ling Ning / 106*
- B. 8 The Present Situation and the Strategy of the Thirteenth Five-year Plan about Industrial Innovation *Deng Lishu / 119*
- B. 9 Capital Airport Economic Development Situation and Prospects *Sun Li / 132*

B IV Industrial Development

- B. 10 The Development Evaluation on Beijing's Cultural and Creative Industry at the Period of Twelfth Five Year Plan *Mei Song, Zhou Zheng and Liao Min / 144*
- B. 11 Research on Current Situation and Countermeasure of Beijing city Cultural Industry in 2014 *Jing Junmei / 162*
- B. 12 Analysis in 2015 and Prospects in the Industrial Situation of Beijing City in 2014 *Xing Zbijun / 180*
- B. 13 The Analysis on Beijing High Technology Industry in 2014 and The Outlook in 2015 *Sun Zhe / 193*
- B. 14 Study of High Technology Industry Development under Capital City's Strategic Positioning During the New Period *Li Xuejie / 209*
- B. 15 The Research on the Framework and the Path of Improving the Quality of Capital's Service Industry *Liu Xianjie / 222*



- B. 16 Reflection on Some Problems in Development of Beijing Farmers' Professional Cooperatives *Wei Wei, Chen Shuixiang / 240*

BV Energy Conservation and Environment Protection

- B. 17 The Research on the Temporal and Spatial Effects of Wind Resource in Southern ChangPing to the Air Quality in Beijing City *Ding Jun, Li Ran and Liu Wei / 252*
- B. 18 Research on the Development of Renewable Energy in Beijing *Wen Xiaohong / 263*
- B. 19 Analysis of the Watershed of Miyun Reservoir in Beijing and Hebei Market-oriented Ecological Compensation Standard *Liu Wei / 280*
- B. 20 The Research on Multi Center Construction and Energy Conservation in Beijing *Sun Tianfa / 291*

BVI Fiscal and Financial

- B. 21 The Fiscal Situation in Beijing in 2014 and the Financial Focuses in 2015 *Song Shan, Duan Lina / 307*
- B. 22 The Analysis of the Finance Situation in 2014 *Sun Dan / 317*

总 报 告



General Report

B. 1

2014 ~ 2015年北京经济形势分析与预测

北京市社会科学院经济形势分析与预测课题组

执笔人：唐 勇 *

摘要：2014 年，在国际经济环境逐步好转，全国经济步入发展新常态的背景下，北京经济克服了诸多不利因素的影响，实现了 7.3% 的稳定增长。具体来看，投资和消费稳定增长，增速略有下滑；部分新兴产业快速增长；物价指数温和下降，新建住宅价格由升转降；城镇居民家庭生活水平提高，消费支出结构优化。北京经济增长进入新常态，具有四个阶段性特征：一是从周期波动来看，增速重心下移，波动幅度变窄；二是从内生动力来看，研发投入不断增长，专利密度全国居首；三是从产业结构来看，三产比重提高，内部结构优

* 唐勇，经济学博士，北京市社会科学院经济所助理研究员，主要研究方向为宏观经济学、经济增长理论。